



الجمهورية العربية السورية
Syrian Arab Republic

Statement of
H.E Ambassador Milad ATIEH
Permanent Representative of Syrian Arab Republic
To the OPCW

At the One Hundred and Third Session
of the Executive Council

11-14 July 2023

Mr. Chairperson,

Allow me at the outset to extend to His Excellency Ambassador Lucien Fatu, Permanent Representative of Romania to the Organization for the Prohibition of Chemical Weapons, my best wishes for his success in conducting the work of this session. We also thank His Excellency Ambassador Ziyad Al-Attiyah, Permanent Representative of the Kingdom of Saudi Arabia, for his wise and capable leadership of the Executive Council during the past year.

My delegation associates itself with the statement of the Non-Aligned Movement and China that are Parties to the Convention, delivered on their behalf by the representative of the Republic of Azerbaijan at this session.

Mr. Chairperson,

Ladies and Gentlemen,

Based on its firm belief that the Chemical Weapons Convention constitutes one of the most important international agreements that works to rid the world of a whole category of weapons of mass destruction, Syria has acceded to this Convention and implemented all its obligations with honesty and credibility, during a record time, under very difficult circumstances that never been witnessed by any other state party to this Convention. Syria has always affirmed its categorical rejection of the use of chemical weapons by any party, under any circumstances, and in any place.

Since 2018, the OPCW has suffered from a serious deviation in its work, and today it suffers from polarization and sharp divisions that it has not witnessed before, as a result of attempts by some Western countries to use the organization as a tool to achieve political agendas that have nothing to do with

the goals and purposes of this Convention. The best evidence of this is the inability to reach a final document during the work of the Fifth Review Conference (2023), as some Western countries tried to impose their agendas and pass ideas that clearly and explicitly contradict the provisions of the Convention, and even make false and unfounded accusations against other States Parties, and they practiced extremism and did not accept the just amendments presented by some countries keen to faithfully implement the provisions of the Convention. Syria hopes that these countries will move away from this destructive approach to the organization, and to prioritize cooperation and the full, effective and non-discriminatory implementation of the provisions of the Convention.

Mr. Chairperson,

Some Western countries have worked to involve this technical Organization again with geopolitical and security issues of a regional and international nature. This is clearly demonstrated in how those countries use The Policy Making Organs in the OPCW to make false accusations against The Russian Federation in regards to the Russian special military operation in Ukraine. In this context, Syria supports Russia's right to defend itself and protect its national security in response to aggressive Western policies. Syria's position in support of the Russian special military operation in Ukraine was and will remain based on well-established political, moral and legal considerations and principles.

Mr. Chairperson,

The Syrian Arab Republic has faced a historically unprecedented campaign of skepticism and false accusations of non-cooperation with the OPCW and its technical secretariat. The behavior of these countries flagrantly contradicts the provisions of the Convention, the principles of international law

and the Charter of the United Nations, and is nothing but an attempt to use the Organization and the remaining technical aspects of the Syrian chemical file to serve its hostile political purposes against Syria. Despite all this, Syria continued its full positive cooperation with the Organization and its teams.

Mr. Chairperson,

The Syrian Arab Republic, along with many countries, has expressed, on more than one occasion, objective observations regarding the work of the Fact-Finding Mission (FFM), and despite all that, Syria cooperated with the teams of this mission and provided them with all the facilitations required for the success of their missions. This mission's bias, unprofessionalism, and falsification of facts have been proven in more than one report it has issued so far. Syria calls on the mission to overcome the shortcomings related to the approach and methods of its work, to respect the provisions of the Convention, and to adhere to the professional standards and terms of reference that were agreed upon with Syria. Perhaps the report of the FFM issued on June 28, 2023, on the two incidents of “Khirbet al-Masasneh”, and the denial of the use of chemical weapons in those two incidents, is the best evidence of the obvious defects in the work of the team of this mission. Syria has provided all the required information, documents and witnesses to the mission’s team for more than a year. At a time when this mission relied in its investigations on fabricated information from unreliable open sources, it did not visit the sites of most of the incidents and did not personally collect environmental and biological samples, instead terrorist groups constituted a primary source of its information.

As for the Declaration Assessment Team (DAT), which was established at Syria's request to help it prepare its initial declaration, Western countries have worked to distort the work of this team and turn it into an additional tool to exert

pressure on Syria, despite Syria's commitment to an organized dialogue with this team and providing all the facilitations required for the success of its missions and ending the remaining outstanding technical issues, and the best proof of that is the full cooperation with this team during Twenty-Four rounds of consultations. The technical secretariat of the Organization still refuses to hold the Twenty-Fifth round of consultations by imposing conditions not stipulated in the Convention and invoking non-objective pretexts in a precedent that the Organization has not witnessed before.

Mr. Chairperson,

The Syrian Arab Republic still maintains its firm position on the Investigation and Identification Team (IIT) that lacks legitimacy, which was given a mandate that contradicts the provisions of the Convention. Therefore, Syria, along with other countries, does not recognize the legitimacy of this team and its work and rejects any outputs issued or those that will be issued by it in the future. Based on its respect, compliance and commitment to the provisions of the Chemical Weapons Convention.

Mr. Chairperson,

At the beginning of June 2023, the "Berlin 21 Group" circulated to the Technical secretariat, The Director general, many missions accredited to the organization as well as the representatives of some geographical groups, a letter of great importance, accompanied by a detailed report, which includes a review of the investigations conducted by the Organization for the Prohibition of Chemical Weapons into the alleged "Douma" incident (April 7, 2018). The report, which was prepared by many experts recognized for their knowledge, experience, integrity and objectivity, explains how scientific evidence was manipulated by the OPCW and replicated by the Investigation and Identification

Team regarding this alleged incident. The report concluded that the conclusions of the so-called IIT were based on a clearly flawed analysis. Syria regrets the Technical Secretariat's refusal to deal with these scientific and objective observations and reports. The silence and refusal of the Technical Secretariat is the most serious evidence of bias and violation of the Technical Secretariat's mandate. Accordingly, Syria calls on all States Parties and the United Nations to assume their responsibilities to preserve the independence and credibility of the Organization for the Prohibition of Chemical Weapons and its future, and not to allow the United States of America and a group of Western countries to politicize its work and use it as a tool to achieve its political goals and continue to exert pressure and aggression against Syria.

Mr. Chairperson,

The expansion of chemical terrorist threats constitutes a serious threat to international peace and security, and no country is immune from this serious threat. In this context, the Syrian Arab Republic confirms that the behavior of some state parties, in covering up the crimes and practices of terrorist groups in Syria, and ignoring the documented information provided by Syria in this field, has encouraged those terrorists to commit more heinous crimes against Syrian citizens, including the use of toxic substances over the past nine years.

Mr. Chairperson,

Syria affirms that achieving the universality of the Chemical Weapons Convention represents a very important step in ensuring the establishment of an effective global regime against chemical weapons. However, this will not be achieved without obligating Israel, which possesses a huge arsenal of all kinds of weapons of mass destruction, including chemical weapons, to accede to this

agreement and place its nuclear, chemical and biological weapons under international control.

Mr. Chairperson,

Syria calls for international cooperation to confront the illegal restrictions imposed by some well-known countries on the transfer of scientific technology for peaceful purposes to developing countries, and to subject them to unilateral illegal coercive measures against some other countries, with the aim of preventing them from achieving economic and scientific development for their people, and preventing them from using chemistry for peaceful purposes. In clear violation of the provisions of the Convention and international law. In this context, Syria categorically rejects the unilateral coercive measures imposed by the United States of America and some Western countries against Syria, in clear and flagrant violation of the provisions of Article 11 of the Chemical Weapons Convention, the principles of international law and the Charter of the United Nations. Syria calls on those countries to stop this immoral and inhumane policy.

Thank you, and please consider this statement as an official document of the 103rd session of the Executive Council, and publish it on the public and catalyst websites of the Organization for the Prohibition of Chemical Weapons.



الجمهورية العربية السورية
Syrian Arab Republic

بيان
السفير ميلاد عطية
المندوب الدائم لدى منظمة حظر الأسلحة الكيميائية
رئيس وفد الجمهورية العربية السورية
أمام الدورة المائة وثلاثة للمجلس التنفيذي
11- 14 تموز 2023

H.E Ambassador Milad ATIEH
Permanent Representative of Syrian Arab Republic
To the OPCW

14-17 July 2023

الرجاء المراجعة أثناء الإلقاء

السيد الرئيس،

اسمحوا لي في البداية أن أتقدم إلى سعادة السفير لوسيان فاتو، المندوب الدائم لـرومانيا لدى منظمة حظر الأسلحة الكيميائية، بالتنميات له بالنجاح في إدارة أعمال هذه الدورة. كما ونشكر سعادة السفير زياد العطية المندوب الدائم للمملكة العربية السعودية، على قيادته الحكيمة والمقتدرة للمجلس التنفيذي خلال العام الماضي.

ينضم وفدي إلى بيان دول حركة عدم الانحياز والصين الأطراف في الاتفاقية، الذي ألقاه نيابةً عنها ممثل جمهورية أذربيجان في هذه الدورة.

السيدات والسادة،

انطلاقاً من إيمانها الراسخ بأن اتفاقية الأسلحة الكيميائية، تُشكّل أحد أهم الاتفاقيات الدولية، التي تعمل على تخليص العالم من فئة كاملة من أسلحة الدمار الشامل، فقد انضمت سورية لهذه الاتفاقية، ونفذت جميع التزاماتها بأمانة ومصداقية، خلال وقت قياسي، في ظل ظروف صعبة للغاية لم تشهد لها دولة طرف أخرى في هذه الاتفاقية. ولطالما أكدت سورية رفضها القاطع لاستخدام الأسلحة الكيميائية من قبل أي جهة كانت وتحت أي ظرف وفي أي مكان.

لقد عانت المنظمة منذ عام 2018 من انحراف خطير في عملها، وتعاني اليوم من استقطاب وانقسامات حادة لم تشهد لها من قبل، نتيجة محاولات بعض الدول الغربية استخدام المنظمة كأداة لتنفيذ أجندات سياسية لا علاقة لها بأهداف وأغراض هذه الاتفاقية. وخير دليل على ذلك، عدم إمكانية التوصل إلى وثيقة ختامية خلال أعمال مؤتمر الاستعراض الخامس (2023)، حيث حاولت الدول الغربية فرض أجنداتها وتمير أفكار تخالف نصوص الاتفاقية بشكل واضح وصريح، بل وتوجيه اتهامات باطلة لا أساس لها لدول أطراف أخرى، ومارست التشدد ولم تقبل في التعديلات المُحقة التي طالبت بها بعض الدول الحريصة على تنفيذ أحكام الاتفاقية بشكل أمين. وتأمل سورية أن تبتعد تلك الدول عن هذا النهج الهدام للمنظمة، وأن تضع في أولوياتها التعاون والتطبيق الكامل والفعال وغير التمييزي لأحكام الاتفاقية.

السيد الرئيس،

عملت بعض الدول الغربية على إقحام هذه المنظمة الفنية مجدداً بقضايا جيوسياسية وأمنية ذات طابع إقليمي ودولي، ويبرز ذلك جلياً باستخدام تلك الدول لاجتماعات أجهزة صنع السياسات في المنظمة منصة لتوجيه اتهامات باطلة للاتحاد الروسي فيما يتصل بالعملية العسكرية الخاصة في أوكرانيا. في هذا السياق، تؤيد سورية حق روسيا في الدفاع عن نفسها وحماية أمنها القومي رداً على السياسات الغربية العدوانية. إن موقف سورية المؤيد للعملية العسكرية الروسية الخاصة في أوكرانيا كان وسيبقى قائماً على اعتبارات ومبادئ سياسية وأخلاقية وقانونية راسخة.

السيد الرئيس

لقد واجهت الجمهورية العربية السورية حملة غير مسبوقة تاريخياً من التشكيك والانتهاكات الباطلة بعدم التعاون مع المنظمة وأمانتها الفنية. إن سلوك تلك الدول يتناقض بشكل صارخ مع نصوص الاتفاقية، ومع مبادئ القانون الدولي وميثاق الأمم المتحدة، وما هو إلا محاولة لتوظيف المنظمة وما تبقى من الجوانب الفنية في الملف الكيميائي السوري لخدمة أغراضها السياسية العدائية ضد سورية. ورغم كل ذلك، استمرت سورية في تعاونها الإيجابي التام مع المنظمة وفرقها.

السيد الرئيس،

لقد عبّرت الجمهورية العربية السورية، ومعها العديد من الدول، في أكثر من مناسبة عن ملاحظات موضوعية تخص عمل "بعثة تقصي الحقائق"، ومع كل ذلك، تعاونت سورية مع فرق هذه البعثة وقدمت لها كامل التسهيلات المطلوبة لإنجاح مهماتها. لقد نُبِتَ انحياز هذه البعثة وعدم مهنيتها وتزويرها للحقائق في أكثر من تقرير أصدرته لغاية الآن. وتطالب سورية بضرورة تجاوز البعثة للعيوب المرتبطة بنهج وطرائق عملها، واحترامها لأحكام الاتفاقية،

والالتزام بالمعايير المهنية ووثيقة الشروط المرجعية التي جرى الاتفاق عليها مع سورية. ولعل تقرير هذه البعثة الصادر بتاريخ /28/ حزيران 2023 حول حادثتي خربة المصاصنة، ونفي استخدام أسلحة كيميائية في تلك الحادثتين هو خير دليل على العيوب الواضحة في عمل فريق هذه البعثة. فقد قدمت سورية كافة المعلومات والوثائق المطلوبة والشهود لفريق البعثة على مدار أكثر من سنة. في الوقت الذي اعتمدت فيه هذه البعثة في تحقيقاتها على معلومات مفبركة من مصادر مفتوحة غير موثوقة، ولم تقم بزيارة مواقع غالبية الحوادث ولم تجمع عينات بيئية وإحيائية بنفسها، وشكلت المجموعات الإرهابية مصدراً أساسياً لمعلوماتها. أما ما يخص فريق تقييم الإعلان (DAT)، الذي تم إنشاؤه بناء على طلب سورية، لمساعدتها في إعداد إعلانها الأولي، فقد عملت الدول الغربية على حرف عمل هذا الفريق، وتحويله إلى أداة إضافية للضغط على سورية، رغم التزام سورية بحوارٍ منظم مع هذا الفريق، وتقديم كل التسهيلات المطلوبة لإنجاح مهماته وإنهاء ما تبقى من مسائل فنية عالقة، وخير دليل على ذلك، التعاون الكامل مع هذا الفريق خلال أربع وعشرين جولة من المشاورات. ولا تزال الأمانة الفنية للمنظمة ترفض عقد جولة المشاورات الخامسة والعشرين عبر فرضها شروطاً لا تنص عليها الاتفاقية والتذرع بذرائع غير موضوعية في سابقة لم تشهدها المنظمة من قبل.

السيد الرئيس،

ماتزال الجمهورية العربية السورية على موقفها الثابت من " فريق التحقيق وتحديد الهوية" منقوص الشرعية، الذي أُعطي ولاية تخالف نصوص الاتفاقية، ولهذا فإن سورية، إلى جانب دول أخرى، لا تعترف بشرعية هذا الفريق وعمله وترفض أية مخرجات صدرت أو تلك التي ستصدر عنه مستقبلاً، انطلاقاً من احترامها وتقيدها والتزامها بنصوص اتفاقية الأسلحة الكيميائية.

السيد الرئيس

في مطلع شهر حزيران 2023، عمّمت "مجموعة برلين 21"، على العديد من البعثات المعتمدة لدى المنظمة وممثلي بعض المجموعات الجغرافية في المنظمة، وكذلك على الأمانة الفنية

للمنظمة والمدير العام، رسالة على غاية كبيرة من الأهمية، مرفقاً بها تقريراً مفصلاً، يتضمن مراجعة للتحقيقات التي أجرتها منظمة حظر الأسلحة الكيميائية في حادثة "دوما" المزعومة (7 نيسان 2018). يوضح التقرير، الذي أسهم في إعداده العديد من الخبراء المشهود لهم بالعلم والخبرة والنزاهة والموضوعية، كيف تم التلاعب بالأدلة العلمية من قبل منظمة حظر الأسلحة الكيميائية، وتكرارها من قبل "فريق التحقيق وتحديد الهوية" بخصوص تلك الحادثة المزعومة. وتوصل التقرير إلى نتيجة مفادها، أن استنتاجات ما يسمى "فريق التحقيق وتحديد الهوية" جاءت بناءً على تحليل معيب بشكل واضح. تأسف سورية لرفض الأمانة الفنية التعامل مع هذه الملاحظات والتقارير العلمية والموضوعية. إن صمت الأمانة الفنية ورفضها هذا لهو الدليل الأكثر جدية على التحيز وانتهاك الأمانة الفنية للولاية المنوطة بها. بناء عليه، تطالب سورية جميع الدول الأطراف ومنظمة الأمم المتحدة بتحمل مسؤولياتها لصون استقلالية ومصداقية منظمة حظر الأسلحة الكيميائية ومستقبلها، وألا تسمح للولايات المتحدة الأمريكية ومجموعة من الدول الغربية بتسييس عمل المنظمة واستخدامها كأداة لتحقيق أهدافها السياسية والاستمرار بممارسة ضغوطها وعدوانها على سورية.

السيد الرئيس،

يُشكّل اتساع رقعة التهديدات الإرهابية الكيميائية، تهديداً جدياً للأمن والسلم الدوليين، ولا توجد دولة في مأمّن من هذا التهديد الخطير. وفي هذا السياق، تؤكد الجمهورية العربية السورية أن سلوك بعض الدول الأطراف، في التغطية على جرائم وممارسات المجموعات الإرهابية في سورية، وتجاهل ما قدمته سورية من معلومات موثقة في هذا المجال، قد شجّع أولئك الإرهابيين على ارتكاب المزيد من الجرائم البشعة بحق المواطنين السوريين، بما في ذلك استخدام مواد سامة طيلة السنوات التسع الماضية.

السيد الرئيس،

تؤكد سورية على أن تحقيق عالمية اتفاقية الأسلحة الكيميائية يمثل خطوة مهمة جداً في ضمان إقامة نظام عالمي فعال ضد الأسلحة الكيميائية. إلا أن هذا الأمر لن يتحقق من دون إلزام إسرائيل، التي تمتلك ترسانة ضخمة من كل أنواع أسلحة الدمار الشامل، بما فيها

الأسلحة الكيميائية، بالانضمام إلى هذه الاتفاقية ووضع أسلحتها النووية والكيميائية والبيولوجية تحت الرقابة الدولية.

السيد الرئيس

تدعو سورية إلى التعاون الدولي لمواجهة القيود غير الشرعية التي فرضتها بعض الدول المعروفة على نقل التكنولوجيا العلمية للأغراض السلمية إلى الدول النامية، وإخضاعها لإجراءات أحادية قسرية غير شرعية ضد بعض الدول الأخرى، بهدف منعها من تحقيق التنمية الاقتصادية والعلمية لشعوبها، ومنعها من استخدام الكيمياء للأغراض السلمية في مخالفة صريحة لأحكام الاتفاقية وللقانون الدولي. وفي هذا السياق، ترفض سورية رفضاً قاطعاً الإجراءات القسرية أحادية الجانب، التي تفرضها الولايات المتحدة الأمريكية وبعض الدول الغربية ضد سورية في انتهاك صريح وفاضح لأحكام المادة الحادية عشرة من اتفاقية الأسلحة الكيميائية ومبادئ القانون الدولي وميثاق الأمم المتحدة. وتطالب سورية تلك الدول بالتوقف عن هذه السياسة غير الأخلاقية وغير الإنسانية.

أشكركم، وأرجو اعتبار هذا البيان وثيقة رسمية من وثائق الدورة الثالثة بعد المائة للمجلس التنفيذي، ونشره على الموقعين العام وكاتاليسست لمنظمة حظر الأسلحة الكيميائية .